

СОДЕРЖАНИЕ

Contents.....	6
От редактора.....	7
From the editor.....	9

1. Гуманитарные вызовы и гуманитарное реагирование в современных конфликтах

Степанова Е.А. Гуманитарные аспекты современных конфликтов.....	11
Тузмухамедов Б.Р. Международно-правовая классификация вооруженных конфликтов: дефиниции и реальность.....	44
Tronc E. The humanitarian imperative: compromises and prospects in protracted conflicts.....	54
Кушлейко А.С. Современные вызовы для гуманитарной деятельности.....	67
Громогласова Е.С. Гуманитарная составляющая внешней политики государства.....	77

2. Подходы к «ответственности по защите» гражданского населения

Thakur R. R2P: looking back to look ahead.....	92
Bellamy A. R2P beyond the West: sovereignty, responsibility and decline of mass atrocities in East Asia.....	104
Барановский В.Г. Россия: эволюция взглядов на «ответственность по защите».....	115

3. Российская гуманитарная политика и практика в вооруженных конфликтах

Степанова Е.А. Гуманитарная роль России в конфликтах на Донбассе и в Сирии (в контексте «ответственности по защите»).....	129
Примаков Е.А. Гуманитарная миссия России.....	182
Холиков И.В. Российская военная медицина в международных и национальных гуманитарных операциях.....	197
Соколов Д.В. Социологический анализ социально-гуманитарной сферы на Северном Кавказе (на примере состояния медицины в Дагестане).....	207
Чистяков О.В. Деятельность Российского общества Красного Креста в вооруженных конфликтах (1867–1917 гг.).....	223

4. Гуманитарная политика отдельных стран-доноров, международных организаций и НПО

Харитоновна Е.М. Помощь в чрезвычайных гуманитарных ситуациях в системе ООН: вызовы и риски.....	239
Давыдов А.А. Зарубежная помощь США: гуманитарная помощь в конфликтных зонах (часть 1).....	249
Годованюк К.А. Гуманитарная политика Великобритании в конфликтных зонах и постконфликтных регионах.....	265
Рустамова Л.Р. Политика и практика ФРГ в сфере гуманитарной помощи.....	279
Вода К.Р. Политика Японии в области гуманитарного содействия.....	291
Мелкумян Е.С. Гуманитарная политика арабских монархий Персидского залива.....	299
Алексеева А.В. Роль Организации развития Ага Хана в постконфликтном восстановлении Таджикистана.....	308
Сведения об авторах.....	324
About the authors.....	328

CONTENTS

From the editor.....	9
1. Humanitarian challenge and humanitarian response in modern conflicts	
Stepanova, Ekaterina. Humanitarian aspects of modern conflicts.....	11
Tuzmukhamedov, Bakhtiyar. Classification of armed conflicts in international law: definitions and reality.....	44
Tronc, Emmanuel. The humanitarian imperative: compromises and prospects in protracted conflicts.....	54
Kushleyko, Anastasia. Current challenges for humanitarian activity.....	67
Gromoglasova, Elizaveta. Humanitarian component of a state's foreign policy.....	77
2. Approaches to the “responsibility to protect” civilian population	
Thakur, Ramesh. R2P: looking back to look ahead.....	92
Bellamy, Alex. R2P beyond the West: sovereignty, responsibility and decline of mass atrocities in East Asia.....	104
Baranovsky, Vladimir. Evolution of Russia's approaches to the “responsibility to protect”.....	115
3. Russian humanitarian policy and practice in armed conflicts	
Stepanova, Ekaterina. Russia's humanitarian role in the conflicts in Donbass and Syria (in the context of “responsibility to protect”).....	129
Primakov, Yevgeni. Russia's humanitarian mission.....	182
Kholikov, Ivan. Russian military medicine in international and national humanitarian operations.....	197
Sokolov, Denis. Sociological analysis of socio-humanitarian sphere in the North Caucasus (the state of medicine in Dagestan).....	207
Chistyakov, Oleg. Activities of the Russian Red Cross Society in armed conflicts (1867–1917).....	223
4. Humanitarian policies of select donor-states, international organizations and NGOs	
Kharitonova, Elena. Humanitarian emergency relief in the UN system: challenges and risks.....	239
Davydov, Alexei. U.S. foreign aid: humanitarian aid in conflict areas (part 1).....	249
Godovanyuk, Kira. Britain's humanitarian policy in conflict and postconflict areas.....	265
Rustamova, Leili. Germany's humanitarian policy and practices.....	279
Voda, Kristina. Japan's humanitarian assistance policy.....	291
Melkumyan, Elena. Humanitarian policies of the Arab monarchies of the Persian Gulf.....	299
Alekseyeva, Alexandra. The role of Aga Khan Development Network in Tajikistan's postconflict development.....	308
About the authors	328